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اشاره
در نشست دبيران جغرافياى استان خراسان شمالى كه روز 18 اسفندماه سال 
1388 در محل سالن اجتماعات آموزش و پرورش شهرستان «فاروج» برگزار شد، 
از فرصت به دست آمده استفاده كرديم و با تنى چند از دبيران جغرافياى اين استان 
به گفت و گو نشسـتيم. آن چه در ادامه تقديم مى شـود، حاصل همين گفت و گوست. 
كوشـيده ايم تا حد امكان، بدون دخل و تصرف در نظرات شـركت كنندگان، آن ها را 
ارائـه دهيم. اميد اسـت اين قبيـل گفت و گوها درنهايت به بهبـود وضعيت آموزش 

جغرافيا در ايران و ارتقاى سطح علمى مجله ى رشد آموزش جغرافيا بينجامد.
شركت كنندگان در اين گفت و گو عبارت اند از:

دكتــــــر مهــــدى چوبـيـــنـــــــــــه

و گــــــــــو  گفـت 
با معلمــان جغرافيــاى 

خراســان شمـالى

دكتر تيمور جعفـرى، دكتراى 
جغرافياى طبيعى، گرايش ژئومورفولوژى 
ــال 1386، با  ــران در س ــگاه ته از دانش
ــى و مدرس  ــابقه ى آموزش ــال س 13 س

دانشگاه هاى بجنورد و پيام نور بجنورد.

عظيميـان،  منيـره  ــم  خان
ــتايى از  ــانس برنامه ريزى روس فوق ليس
دانشگاه فردوسى مشهد در سال 1381، 
ــابقه ى تدريس جغرافيا در  با 10 سال س
ــو گروه هاى  ــوزش و پرورش، و عض آم

آموزشى.

شـاددل،  احمدرضـا  ــاى  آق
ــش  گراي ــا،  جغرافي ــد  كارشناس ارش
از  ــايرى  ــتايى و عش ــزى روس برنامه ري
ــهد، و مدرس  ــگاه آزاد اسلامى مش دانش
ــگاه پيام نور  ــم و دانش ــز تربيت معل مرك

بجنورد.

ابوالفضـل جنتى  ــر  آقاى دكت
ــته ى جغرافياى  ــراى رش سـراب، دكت
ــگاه آزاد اسلامى در سال  طبيعى از دانش
ــوزش و پرورش  ــمى آم 1387، دبير رس
ــابقه، و  ــال س ــملقان با 15 س مانه و س

مدرس دانشگاه پيام نور.

نـادرى  رمضان علـى  ــاى  آق
ــوزش و پرورش  ــمى آم مايوان، دبير رس
ــال، فوق ليسانس جغرافيا و  به مدت 18 س
ــرا، عضو جامعه ى  ــجوى دوره ى دكت دانش
ــان شمالى، و مدرس  نخبگان ايثارگر خراس
ــگاه پيام نور  ــگاه آزاد اسلامى و دانش دانش

قوچان و بجنورد.



گروه هاى آموزشـى و انجمن هاى علمى دبيران جغرافيا و گروه هاى جغرافياى 
دانشـگاه ها در اسـتان ها، در صـورت تمايل به درج نظراتشـان در رشـد «آموزش 
جغرافيـا» با دفتر مجله تماس حاصل فرمايند. ايـن مجله، آمادگى انعكاس نظرات 

سازنده و بحث هاى مفيد اين عزيزان را اعلام مى دارد.

ــؤال  ــتان عزيز، ابتدا من يك س ــما دوس ــلام خدمت ش چوبينه: با س
ــد آموزش جغرافيا كه  ــماره ى مجله ى رش ــم: آخرين ش مردم آزارانه مى پرس

مطالعه فرموديد، چه شماره اى بود؟
شركت كنندگان: الان حضور ذهن نداريم آقاى دكتر!

ــه يك مجله ى  ــيدم. اين مجل ــه من هم براى همين پرس چوبينـه: بل
اختصاصى است براى معلمان جغرافيا؛ براى من و شما جمع حاضر جمعى از 
ــمالى است. من هم گفتم سؤال مردم آزارانه. حالا  نخبگان استان خراسان ش
ــماره ى مجله ى رشد آموزش جغرافيا را كه  ــم اين است كه آخرين ش خواهش

حضور ذهن داريد و خوانده ايد، بفرماييد.
جعفرى: آخرين شماره اى كه من خواندم، شماره ى پارسال زمستان بود. 
ــماره اش را نمى دانم. درواقع چون خوب توزيع نمى شود، شماره اش را  عدد ش
نمى دانم. اين يكى از مشكلاتى است كه داريم: مجله خوب توزيع نمى شود!

چوبينه: حالا به آن هم مى رسيم كه چرا نخبگان جغرافيا از شماره هاى 
جديد مجله ى جغرافيا خبر ندارند.

عظيميان: من چون مى خواستم در اين همايش مقاله بدهم و موضوع 
ــت رس بود، با  مقاله هم آموزش جغرافيا بود، تعدادى از مجلاتى را كه در دس
ــتم به اين مجلات. آخرين شماره ى  خودم به منزل بردم و نگاه مفصلى داش
مجله در گروه آموزشى موجود بود، شماره ى 83 بود. حالا نمى دانم بعدها چه 

شماره هايى چاپ شده اند.
شـاددل: مطالعات من بيش تر در زمينه ى نجوم است، اما اين مجله را 
نيز مطالعه كرده ام؛ گرچه به شماره اش دقت نداشته ام. چون در اين مجله در 
ــد، معدود موارد مرتبط با اين بحث  مورد نجوم مقالات زيادى به چاپ نمى رس

را در رشد جغرافيا مطالعه كرده ام.
ــق آموزش و پرورش در  جنتى سـراب: از آن جا كه اين مجله از طري
مدارس توزيع مى شود، خوش بختانه در دبيرستان ها در دسترس است. آخرين 
شماره از آن را كه مطالعه كرده ام و حضور ذهن دارم، شماره ى زمستان سال 

گذشته است.
نادرى مايوان: آخرين شماره ى مجله كه به دست من رسيد و مطالعه 
ــال 1384 بود. دو شماره از شماره هاى آن سال فصل نامه  كردم، مربوط به س
را مطالعه كردم و از مقالات توريسم، فناورى هاى جديد در آموزش جغرافيا و 

مخاطرات ژئومورفولوژى استفاده كردم.
ــتان  ــرض مى كنم، زمانى كه به اس ــتان ع چوبينـه: براى اطلاع دوس
ــتم. تنها چيزى را كه قابل  ــان شمالى آمدم، چيزى براى سوغات نداش خراس
ــتان ديدم، مجله ى رشد آموزش جغرافيا بود. آخرين شماره ى مجله را با  دوس
ــفانه فقط يك نسخه از آن در دست رس بود و آن را به  خودم آوردم كه متأس
ــخه براى دوستان آورده ام. الان  ــتان دادم. از شماره ى قبلى هم 10 نس دوس
ــت، به تازگى از چاپ  ــتان سال 1389 اس ــماره ى 90 ما كه مربوط به تابس ش
درآمده و شماره ى 91 دارد آماده ى چاپ مى شود. به احتمال زياد اين مصاحبه 

در شماره ى 91 به چاپ خواهد رسيد.
ــتيم؟ هيچ مجله ى  ــبت ديگر مجلات اين قدر جلو هس حالا ما چرا به نس
ــه از زمان خودش جلوتر  ــت ك تخصصى جغرافيا در حال حاضر در ايران نيس
چاپ شود. علتش اين است كه ما بايد مجله را طورى آماده كنيم كه به همراه 
ــد. از آن جا كه مجلات عمومى  ــت مصرف كننده برس مجلات عمومى به دس
ــد، به احتمال زياد رشد آموزش جغرافيا هم براى  به دست مخاطبانش مى رس
ــتان ها چه بلايى بر سرش مى آيد،  ــتان ها ارسال مى شود. اما اين كه در اس اس

داستانى است كه بايد بنشينيم و در موردش صحبت كنيم.
ــغل و  ــما، با توجه به ش ــت كه به نظر ش ــؤال ديگر من اين اس حالا س
ــود، به چه  ــابقه اى كه در امر آموزش داريد، اگر اين مجله بخواهد بهتر ش س

موضوع هايى بايد بپردازد؟
ــا بدهيم. فكر  ــطح مطالب مجله را ارتق ــه نظر من، بايد س جعفـرى: ب

مى كنم الان اين مجله ى آموزشى ـ تخصصى است؛ درست مى گويم؟
چوبينه: آموزشى ـ اطلاع رسانى است.

ــعى بر اين باشد كه علمى ـ پژوهشى شود، ممكن است  جعفرى: اگر س
خيلى مورد استقبال همكاران قرار بگيرد. ما الان در جامعه ى آموزش و پرورش 
ــند و چه  كلى تحصيل كرده ى دكترا داريم كه همگى علاقه مندند مقاله بنويس
بهتر كه مقاله در مجله ى خودشان چاپ شود. مثلاً من مقاله اى براى يكى از 
ــش ماه جواب دادند كه اين به حوزه ى ما مربوط  ــتادم. بعد از ش مجلات فرس
نمى شود. يعنى جاهاى ديگر در چاپ مقالات ما تعلل مى كنند. به نظر من، اگر 
ــود، خودم شخصاً از افرادى هستم كه مايلم  ــى ش اين مجله ى علمى ـ پژوهش
براى آن مقاله بفرستم. در حال حاضر، مقالات رشد آموزش جغرافيا بار علمى 
خوبى دارند و تا آن جا كه من مطالعه كرده ام، كيفيت مطالب عالى و بالاست.

ــماره هاى جديدى  ــماره هاى قديمى تر مجله را با ش عظيميـان: من ش
ــطح مقالات خيلى بهتر شده است. انصافاً اغلب مقالات  آن مقايسه كردم. س
ــده، مقالات كاربردى هستند. گرچه ممكن است نويسندگان مقالات  چاپ ش
ــى و يا كارشناسى ارشد باشند، ولى مقالات بسيار كاربردى  در سطح كارشناس
ــگاهى  ــت از محيط دانش ــراى همكارانى كه سال هاس ــتند. به خصوص ب هس
ــال پيش مدرك فوق ليسانس گرفته ايم،  فاصله گرفته اند، مثلاً ماها كه 10 س
ــجو بوده اند، اين مقالات مى توانند  ــال پيش دانش يا همكارانى كه 12 يا 15 س

سطح آگاهى همكاران را خيلى بالا ببرند.
ــوع پايان نامه ى دكترايم را از  شـاددل: درحقيقت آقاى دكتر، من موض
ــد انتخاب كردم. موضوع پايان نامه ى كارشناسى ارشد من، «روند  مجله ى رش
ــازى اراضى كشاورزى» بود كه شايد به ندرت به اين موضوع از ديد  يكپارچه س
ــن به اين مجله  ــد كه م ــود. همين عامل هم باعث ش جغرافيا پرداخته مى ش
ــدم  بيش تر اهميت بدهم. منتها وقتى وارد محيط كار خودم و موضوع كارم ش
ــتفاده  ــتم از موضوع پايان نامه ام اس ــه همان زمين در فضا بود. عملاً نتوانس ك

كنم.
به نظر من براى بهتر شدن مجله، با توجه به اين كه فرموديد يك مجله ى 
ــت و يك ديدگاه تخصصى در آن لحاظ مى شود، بايد  ــى ـ ترويجى اس آموزش
مقالات همايش هايى مثل همايش امروز ـ هر چند در سطح تهران و شهرهاى 
ــد ـ در آن درج شوند. به اين ترتيب موضوع جغرافيا در سطح ايران  بزرگ نباش
بهتر معرفى مى شود و انگيزه ى بيش ترى هم براى همكاران متخصص جغرافيا 

به وجود مى آيد كه اين فصل نامه را مجله ى تخصصى خود بدانند.

ي ز ع
ن مجله
ــدم  ش
ــتفاده س
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ح ايران
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جنتى سراب: من از شما تشكر مى كنم كه اين مجله را راهنمايى مى كنيد و 
اين مسئوليت را برعهده گرفته ايد. اين مجله مديون شماست. همان طور كه دوستان 
فرمودند، ابتدا رشد آموزش جغرافيا از نظر محتوا ضعيف بود، اما الان مقالات بسيار 
علمى و خوبى درج مى شوند كه جواب گوى برخى از نيازهاى دانشجويان و خود ما 
هستند. گاهى نيز نكات و مشكلات آموزشى منعكس مى شوند كه اين هم موضوع 
ــيار خوبى است و جا دارد بيش تر به آن پرداخته شود. از اين طريق همكاران در  بس
جريان مشكلات آموزش جغرافيا در استان هاى ديگر قرار خواهند گرفت. علاوه بر 
اين، بنده احساس مى كنم كه اطلاع رسانى و اطلاع گيرى از تعداد كسانى كه به طور 
ــتند يا حداقل با مدارك بالا در آموزش و  ــگاه ها هس كلى عضو هيئت علمى دانش
ــغول اند، ضعيف است. اگر با آن ها حتى ارتباط مكاتبه اى داشته باشيد،  پرورش مش
رابطه ى اثربخشى برقرار مى شود، ارتقاى علمى مجله تحقق مى يابد و بنيه ى كارى 

ما تقويت مى شود.
شاددل: با توجه به اين كه بنده سرگروه تأليف كتاب جغرافياى استان خراسان 
شمالى بوده ام و همكاران ديگر نيز زحمت كشيده اند تا اين كتاب تدوين شد، ما انتظار 
داشتيم حداقل نتيجه ى كار ما به عنوان يك اثر علمى و كارى در سطح جغرافيا براى 
يك استان تازه تأسيس، در مجله ى شما مورد نقد و بررسى قرار گيرد. هر چند عكسى 
از روستاى روئين اسفراين را كه عكسى هوايى بود و در صفحات اول كتاب استان 
خراسان درج شده بود، در مجله به چاپ رسانديد، اما اين كه شما و سركار خانم دكتر 
مقيمى استاد راهنماى ما بوديد، اين كتاب در مجله نقد و بررسى نشد. حداقل اگر 
نقد مى شد، همان طور كه شما فرموديد، وقتى كتاب جديدى قرار است چاپ شود، 
نويسندگان آن مى توانستند از كتاب ما به عنوان منبعى مؤثر و سودمند استفاده كنند. 
نقد و بررسى كتاب هاى جديد از ديدگاه شما به عنوان متخصص و كسى كه كارهاى 

زيادى را ديده است، و انتشار آن در مجله، به نظر من مى تواند مفيد باشد.
ــى است.  نادرى مايوان: اين مجله يك مجله ى علمى ـ ترويجى و آموزش
همان طور كه دكتر جعفرى فرمودند، اگر رشد آموزش جغرافيا علمى ـ پژوهشى شود، 
ــت. من هم اعتقاد دارم، اگر سطح علمى آن بالا برود، همكاران  خيلى مناسب اس
ــادى با آن همكارى مى كنند. حتى مى توان دامنه ى موضوعى موضوع مقالات  زي
مجله را قدرى وسيع تر تعيين كرد، تا غير از جامعه ى فرهنگيان هم بتوانند در آن 
مقاله ارائه دهند و حداقل بخشى از مجله به ارائه ى مقالات آزاد اختصاص يابد؛ مثلاً 
مقالات جوانان دانشگاهى. هم چنين، مى توانيم مقالات علمى جغرافيايى كشورهاى 
ــرو و شيوه هاى آموزش جغرافيا در كشورهاى ديگر را، ولو در حد يك صفحه  پيش
ــور، حتى نه پيشرو و در  و به طور خلاصه، در مجله بياوريم تا بفهميم در فلان كش
سطح خودمان، چه مى گذرد و با سنجش خودمان، بدانيم چه قدر پيشرفت كرده ايم 
ــرفت داريم. ديگر اين كه به نظر من، اگر در هر شماره  و چه قدر هنوز جا براى پيش
از مجله، ويژگى هاى جغرافيايى يك استان را به چاپ برسانيم، جذابيت دارد و مورد 
ــيد. اميدوارم كه با تدبير  ــه مخاطبان قرار مى گيرد. اين موارد به ذهن من رس توج
انديشمندانه اى كه شما و همكارانتان داريد، جايگاه مجله هرچه بيش تر ارتقا پيدا كند 

و به آن اهداف عالى كه مى خواهيد، دست يابيد.
چوبينه: دست شما درد نكند. پيشنهادهاى خوبى داديد كه من اصلاً فكرش را 
هم نمى كردم و اميدوارم كه خداوند آن قدر به ما عمر دهد كه بتوانيم همه ى اين كارها 
را عملى كنيم. سؤال ديگرم اين است كه به نظر شما به عنوان معلم و متخصص 
جغرافيا يا كسى كه صاحب نظر است و سابقه ى علمى دارد، چه بخش هايى را مى شود 
به مجله اضافه كرد تا معلمينى كه تازه در شروع كار هستند، در آموزش جغرافيا از 

آن استفاده ببرند؟
جعفرى: من دو پيشنهاد دارم: اول، تمركز روى روش هاى تدريس. چون غالباً 
افراد كم تجربه در زمينه ى روش هاى تدريس كم مى آورند و نحوه ى انتقال دانش را 
به دانش آموزان را آن طور كه بايد نتوانند پياده كنند و اين كار را انجام نمى دادند. دوم، 

معرفى روش هاى استفاده از فناورى نوين كه به نظرم مى تواند مفيد باشد.
ــماره هاى مجله، مقاله اى در مورد برگزارى  خانم عظيميان: در يكى از ش
ــنواره ى IT در شيراز داشتيد كه در آن مزايا و مشكلات استفاده از فناورى در  جش
آموزش جغرافيا آمده بود. توصيه مى كنم، اگر چنين همايش هايى برگزار مى شوند كه 

بيش تر به موضوع آموزش جغرافيا و روش هاى تدريس نوين مى پردازند، گزارش آن 
در مجله بيايد تا همكاران استفاده كنند.

شـاددل: من مى خواهم معرفى چهره هاى ماندگار جغرافيا را پيشنهاد كنم؛ 
بزرگاني مثل دكتر گنجى، محمود شـكويى و چهره هاى ديگر من نمى دانم 
ــان اينها يا خود  ــتگى يا بعد از معروف شدنش ــدار از اين افراد بعد از بازنشس چه مق
حضرت عالى كه به افتخار بازنشستگى نائل شده ايد و هم چنين سركار خانم دكتر 
مقيمى. درحقيقت، اين بزرگان ذخيره هاى تجربه هاى گذشته هستند براى نسل هاى 
جديد بايد ببينيم ما چه كار مى توانيم براى معلمين تازه كار انجام دهيم تا موفق شوند. 
حتى در حد يك صفحه يا شايد هم كمتر و حتى سخنان اين چهره ها، تا يادى از 
ــده باشد. اگر بخشى را بتوان به اين موضوع اختصاص داد، فكر مى كنم  ايشان ش

كيفيت مجله خوب شود.
جنتى سراب: در بحث تأثيرگذارى آموزش جغرافيا، نياز است كه الگوهاى 
برتر آموزش جغرافيا را مطرح كنيم. مى توان اشاره كرد كه با توجه به موضوع بندى 
ــهرى و هم انسانى، روش هاى مؤثر  كتاب هاى جغرافيا كه هم طبيعى دارد، هم ش
آموزش هريك از اين بخش ها كدام اند. براى مثال، در بحث اشتقاق قاره ها يا بحث 
مخاطرات طبيعى، به چه صورتى يك الگوى آموزشى مناسب ارائه شود كه در بهتر 
ياد گرفتن و اثربخشى و كاربرد اين آموزش تأثير بگذارد و ما بتوانيم جايگاه جغرافيا 

را ارتقا دهيم.
مورد بعدى به نظر من كه شايد در مجله آمده و بنده بى اطلاع هستم، شناساندن 
مكتب هاى آموزشى جغرافيا در دانشگاه هاى ماست. شايد خيلى از ما بى خبريم كه چه 
مكتب هايى را در دانشگاه آموزش مى دهند و تفكر اين مكاتب به چه صورتى هست. 

اين موضوع براى دبيران ما مى تواند مناسب باشد.
ــكل ايجاد نكند، معرفى دبيران  ــد و مش ــته باش ديگر اين كه اگر امكان داش
ــتان ها در مجله. دبيرانى كه به اين كار رضايت داشته باشند، ايميل و  جغرافياى اس

آدرس دارند و مى توان با ايشان ارتباطات بيش ترى برقرار كرد.
شاددل: مطلبى را كه من امروز از يكى از حاضرين شنيدم، عيناً برايتان نقل 
مى كنم. وى مى گفت چرا جغرافيا معرفى نمى شود؟ چرا نمى نويسند در جامعه چه 
جايگاهى دارد؟ آيا در كشور ما در دانشگاه ها رشته اى به نام جغرافياى پزشكى هم 
تدريس مى شود؟ اصلاً وجود دارد؟ من نتوانستم جواب بدهم. گفتم نمى دانم. گرايش 
جغرافياى پزشكى را من نشنيده ام. اگر واقعاً اين رشته ى جديد وجود دارد، در مجله 

اطلاع بدهيم و آن را معرفى كنيم.
ــال ها و با همه ى  ــن در همه ى اين س ــل اين كه م چوبينـه: يكى از دلاي
گرفتارى هايى كه داشته ام، همواره باب مراوده با همكاران را بازگذاشته ام، اين بوده 
ــؤالات كه معمولاً مطرح مى شد كه  ــت كه من خودم سود مى بردم. آخرين س اس
خيلى هم خوش آيند نبود. بلكه گزنده بود، چند وقت پيش اتفاقاً در نامه اى به دفتر 
ــته بودند: من دانشجوى دوره ى كارشناسى هستم مى خواهم در دوره ى  مجله نوش
كارشناسى ارشد رشته ى جغرافياى پزشكى تحصيل كنم. به كدام دانشگاه بايد بروم؟ 
گفتم والا در ايران كه نداريم. حتى من زمين شناسى پزشكى را كه مى دانم در دنيا 
هست، در ايران نديده ام. اما مى توانيم تحصيلات را در يكي از گرايش هاى موجود 
ــيم، با توافق استاد راهنما، موضوع را به  ادامه دهيم و زمانى كه به پايان نامه مى رس
موضوع تأثير جغرافيا بر سلامتى اقتصادى و اجتماعى تغيير دهيم. بنابراين اصل ماجرا 

اين است كه ما گرايش جغرافياى پزشكى در ايران نداريم.
نادرى مايوان: جغرافياى پزشكى، طبق صحبت ها و اطلاعات آقاى دكتر در 
كشورهاى ديگر تدريس مى شود؛ مثلاً در كشور آمريكا، انگلستان و فرانسه. موضوع 
رساله ى دكتراى من هم جغرافياى پزشكى بود و متأسفانه استاد راهنما رد كرد و گفت 
ما منبعى در ايران نداريم. من گفتم ما مى توانيم از پسش بربياييم، ولى نپذيرفت و 

نهايتاً هم موضوع را برگرداند به جغرافياى انسانى.
درخصوص اين سؤال كه فرموديد، همان طور كه سرور عزيزمان جناب آقاى 
شاددل فرمودند، بايد جايگاه جغرافيا بين ساير علوم براى معلم جغرافيا تبيين شود تا 
بداند كه بايد چه كار كرد و به چه امرى بپردازد و اصلاً دليلش چيست كه تدريس 
ــى هم تدريس  ــى و زمين شناس مى كند. خب همين موضوع را معلم زيست شناس
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مى كند، پس چرا من تدريس كنم! بايد جايگاه اين رشته به خوبى توضيح داده شود.
من هم پيشنهاد مى كنم، بخشى از مجله را به دانستنى هاى علمى و آخرين 
ــر و نه فقط جغرافيايى و آخرين روش هاى آموزش و تدريس در  ــتاوردهاى بش دس

كشور و يا ساير كشورها اختصاص مى دهيم.
چوبينه: شما خسته هستيد و من سعى مى كنم سؤالات را كمتر كنم تا بيش تر 
ــكل، اندازه، گرافيك، رنگ، طراحى،  ــما نباشم. از نظر ظاهرى، ش از اين مزاحم ش
عكس و هر آن چيزى كه درواقع زبان تصويرى مجله محسوب مى شود، اگر نظرى 

داريد بفرماييد؟
جعفرى: اگر مجله رنگى شود، خيلى بهتر است. فكر نمى كنم زياد هم هزينه بر 
باشد و هرچه باشد، قطعاً براى وزارت خانه مبلغ زيادى نيست. اگر رنگى باشد، مى تواند 

خيلى تأثيرگذار باشد و تصاوير گوياتر خواهند بود.
خانم عظيميان: در مقايسه با مجلاتى كه من در استان هاى ديگر ديده ام، 

مثلاً مجله اى كه از استان كردستان مى آيد، رشد آموزش جغرافيا ضعيف تر است.
شايد به مجلات استانى بودجه ى خاصى تعلق مى گيرد يا علت ديگرى دارد. 
ــت. درحالى كه برگه هاى مجله ى رشد آموزش جغرافيا  كيفيت آن ها خيلى بهتر اس
ــت. با توجه به اين كه رشد مجله ى فراگيرى هم  حالت كاهى دارد و تيره رنگ اس
هست و بيش تر از مجلات استانى و در سطح كشور خواننده دارد، بايد كيفيت خيلى 

بهترى داشته باشد تا خواننده ى بيش ترى را جذب كند.
شاددل: اگر مقدور باشد، رنگ و طرح جلد مجله را با توجه و متناسب با فصل 
در نظر بگيرند. مثلاً براى فصل پاييز از منظره و يا تصوير زمين شناسى يا طبيعت 

استفاده كنيد.
ــيوه هاى  ــؤال قبل كه فراموش كردم بگويم، درباره ى ش مطلبى مربوط به س
آموزش مطالب جديد است. ازجمله بررسى تصوير ماهواره اى تا جايى كه مقدور است 
و به كمك متخصصين امر.در مجموع، اگر شيوه ى آموزش هر فن جديد را به صورت 

خلاصه در مجله بگنجانيد فكر مى كنم براى همكاران جديد مفيد باشد.
جنتى سراب: با توجه به اين كه تعداد زيادى از شماره ها را من در اختيار دارم 
يك نواختى رنگ كاغذى كه در مجله استفاده مى شود، تا حدى از جذابيت آن كم 
مى كند. اگر رنگى شدن مجله مقدور نيست، حداقل بخش هايى كه نياز به اثرگذارى 

دارند، و برخى از نقشه ها را رنگى سازند.
نادرى مايوان: گفته اند كه اگر مجله رنگى شود، بايد از حجم آن كاسته شود 
من الان مى خواستم بگويم حجمش كم است حداقل بايد از اين بيش تر و قطورتر 
باشد و مقالات بيش ترى را بپذيرد. اما به نظر من اگر قسمتى از عكس ها كه نياز به 
وضوح بيش تر دارند، رنگى چاپ شود، ديگر نيازى به كاغذ گلاسه و يا مرغوب يا 

چاپ رنگى نيست. همان عكس رنگى چاپ شود نياز خواننده را برطرف كنند.
ــت كه تصوير روى جلد مجله مى تواند در نگاه اول بيننده  مطلب دوم اين اس
را جذب كند. اگر تصوير روى جلد از آخرين دستاوردهاى علمى جغرافيايى انتخاب 
شود، خيلى خوب خواهد بود. همين باعث مى شود نگاه به مجله اين گونه باشد كه 

اين مجله به روز است!
چوبينه: خيلى ممنون از همه ى دوستانى كه محبت كردند، با همه ى خستگى 
كه داشتند، در اين نشست شركت كردند. به عنوان حسن ختام اين نشست اگر دوستان 

فرمايشى دارند، ما در خدمتشان هستيم! در غير اين صورت رفع زحمت مى كنيم.
ــا چكيده اى از  ــرض كنم. اگر گزيده اى ي جعفـرى: من مطلب ديگرى ع
رساله هايى كه نمره ى خوب مى گيرند، در مجله بيايد، مى تواند براى همكاران عزيز 

هم مفيد و هم راه گشا باشد.
شاددل: بنده هم به عنوان حسن ختام مى خواستم از شما بپرسم كه نظرتان 
درباره ى اين گونه همايش ها كه امروز هم شاهد يكى از آن ها بوديد، چيست. با توجه 
به شهرستان ها و كوچكى شهر برگزاركننده، واقعاً آن چه كه مد انتظار شما بود، برآورده 

شد يا نه؟ آيا واقعاً بار علمى داشت يا نه؟
چوبينه: ببينيد، من روز اول فكر نمى كردم بتوانيم همايشى برگزار كنيم. پس 
معلوم است ارزيابى ما نسبت به توان خودمان نادرست بود و بعد از اين باور كنيم كه 
مى شود خيلى كارها را انجام داد. اما به عنوان صاحب نظر، تلقى ام اين است كه سطح 

علمى مقالاتى كه ارائه شد مى توانست بالاتر از اين باشد و اين اتفاق نخواهد 
افتاد تا چنين همايش هايى برگزار شود! يعنى اين بار كه اين اتفاق افتاد و سطح 

ــود، سطح علمى مقالات  علمى مقالات اين بود، بار بعدى كه همايش برگزار ش
بالاتر خواهد رفت. اين موضوع نياز به مراقبت، هزينه و دلسوزى مسئولين دارد و 

ان شاءاالله قطعاً اين اتفاق در آينده خواهد افتاد.
شاددل: طبق گفته ى خود شما، عصر «نمى توانم و نمى دانم» گذشته است 
ــتيم» قرار داريم. عصر خواستن و توانستن  و الان در عصر «مى خواهم و ما خواس
است. بايد بلند شويم و كارى انجام دهيم. حقيقتش اين است كه من فكر مى كنم 
شما سطح معلومات در همايش را با يك شهر بزرگ مثل تهران مقايسه مى كنيد. 
بهتر است از ديد همين شهرستان و استان خواسته هاى شما را بررسى كنيم. فاروج 
شهر بسيارى كوچكى است و لذا سطح مقالات در اين حد بود. با اين حال نتايج 
كار از ديدگاه ما بسيار خوب بود. البته اين گونه همايش ها بايد آن قدر برگزار شوند 
ــكلات مشخص شود. منظورم از سؤالى كه كردم اين بود كه ارزيابى شما  كه مش
چيست تا ما بتوانيم در كارهاى بعدى، سطح بالاترى از انتظارات را باورده سازيم. 

خيلى ممنون از همكارى شما.
من احساس كردم كه شما معلم هستيد. معلم بودن با استاد بودن به نظر من 
فرق مى كند. اين را دانشجويان خودم مى گويند كه فلانى مى آيد تدريس مى كند 
ــا چيزى نمى فهميم، اما فلانى مى آيد مطلبى را بيان مى كند و ما كاملاً درك  و م
مى كنيم! من مى گويم ما معلم بوده ايم و در تربيت معلم فن معلمى خوانده ايم. شايد 
بار علمى ما كم باشد، اما از روشى استفاده مى كنيم كه شما جذب مى شويد. استادى 

كه مى آيد سر كلاس كلى اطلاعات دارد، اما روش من معلم را ياد نگرفته است.
امروز شما از آغاز سخنانتان خيلى خوب اين مجموعه را اداره كرديد. اين يعنى 
شما يك معلم موفقى هستيد. حالا جدا از استادى كه بحث ديگرى دارد، معلمى 
واقعاً مهارت مى خواهد و بسيار ارزشمند است. به نظر من هر استادى معلم نيست، 

ولى هر معلمى استاد است.
نادرى مايوان: عرض كنم كه نيت هاى ما همه يكى است و من حرف هاى 
شما را تأييد مى كنم. اما چرا تا اين حد بين معلم علمى در آموزش و پرورش و استاد 
در دانشگاه تفاوت مى گذارند؟ فرقى بين آن ها نيست. بالاخره آموزش كوچك سال 
سخت تر از آموزش بزرگ سال است. چرا كشورهاى ديگر در زمينه ى تربيت رشد 
كرده اند؟ چون به استادانى كه در دوره ها و پايه هاى پايين تدريس مى كنند، اهميت 

داده اند.
ــكر مى كنيم از همه ى كسانى كه اين همايش بزرگ را در  ما هم اين جا تش
اين شهرستان كوچك از نظر وسعت و از نظر انديشه ى بزرگ، برگزار كردند. اين جا 
عالمان بزرگى دارد؛ ازجمله حاج آقا شوشترى، حاج آقا مظلوم شهرستانى و علماى 

ديگرى كه در اين جا بودند و الان فوت كرده اند و از بين ما رفته اند. از آقاى دكتر 
جعفرى، آقاى رسولى، دكتر چوبينه و تمامى عزيزانى كه زحمت كشيدند 

و واقعاً قدم رنجه فرمودند، متشكريم و اميدواريم كه خداوند برايشان عمر 
با عزت و بركت بدهد و در تمام كارهايشان موفق و سربلند باشند.

چوبينه: خيلى متشكرم، محبت كرديد!


